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Az újságot megjelentette 
Dunaszekcs? Község 
Önkormányzata 150 példányban.

Szerkesztette, lektorálta: Szabóné 
Gogolák Gabriella és ifj. Galambosi 
László

Elérhet?ségek:
2.  évf.  12.  szám  

Programajánló
2023. decem ber  2. (szom bat ) 16.00 
Beigli-süt ? verseny - M?vel?dési ház

2023. decem ber  9. (szom bat ) 16.00  
Advent i m ?sor  - M?vel?dési ház 

2023. decem ber  16. (szom bat ) 14.30 
Advent i hangverseny és vásár  - 
Tem plom /  M?vel?dési ház 

2023. decem ber  31. (vasárnap) 21.00 
Szilveszt er i bál - M?vel?dési Ház 
(jegyek  k izárólag el?vét elben kaphat ók)

Adventi hangverseny és 
vásár

A december 16-án szombaton 

délután 3 órakor kezd?d? 

Advent i hangversenyre a 

fúvószenekar fiatal zenészei 

mellet t  várnak szeretet tel 

minden fellépni vágyó fiatalt  

el?zetes bejelentkezéssel 

Alföldi Balázsnál.

Egyút tal meghívjuk 

településünk minden 

lakosát , aki a Karácsony 

el?t t i forgatagban szeretne 

egy kicsit  kikapcsolódni és 

kellemes, áldot t , meghit t  

környezetben hangolódni a 

közelg? ünnepekre. Utána, 

ahogy azt  megszokhat ták, 

a helyiek a Templomtéren 

várnak szeretet tel minden 

kedves érdekl?d?t  

kézm?ves termékeikkel.

https://www.facebook.com/dunaszekcsoimuvhaz
https://www.instagram.com/szekcsoi.muvhaz/
https://www.google.hu/maps/place/Dunaszekcs%C5%91i+M%C5%B1vel%C5%91d%C3%A9si+H%C3%A1z+%C3%A9s+K%C3%B6nyvt%C3%A1r/@46.0877476,18.7570342,16.25z/data=!4m5!3m4!1s0x4742d9792c490f59:0x11924f68b2e1a509!8m2!3d46.0868703!4d18.7584351?hl=hu
mailto:muvhaz.dszekcso@gmail.com
https://www.google.com/maps/uv?pb=!1s0x4742d9792c490f59%3A0x11924f68b2e1a509!3m1!7e115!4shttps%3A%2F%2Flh5.googleusercontent.com%2Fp%2FAF1QipPZG_llj0c1zoTalDgbJyFoo-PS0XUIo6xh00Aq%3Dw213-h160-k-no!5zZHVuYXN6ZWtjc8WRaSBtxbF2ZWzFkWTDqXNpIGjDoXogw6lzIGvDtm55dnTDoXIgLSBHb29nbGUta2VyZXPDqXM!15sCgIgAQ&imagekey=!1e10!2sAF1QipPZG_llj0c1zoTalDgbJyFoo-PS0XUIo6xh00Aq&hl=hu&sa=X&ved=2ahUKEwiFkeTopaf1AhUyi_0HHUrnCFAQoip6BAgQEAM
https://muvhazdszekcso.wixsite.com/website
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Önkormányzati hírek

Lekönyvelésre kerültek az 1-10. havi 
adatok. A tervezett számok érkeznek év 
végére. Év elején 77 millió forint 
maradvánnyal tervezhettünk, 51 millió 
forintra terveztük a tartalékot, ez most a 
tervek alapján 55 millióra fog teljesülni. 
Egyrészt volt egy 10 milliós visszafizetési 
kötelezettség egy korábbi óvodai 
pályázatból covid ideje alatt fel nem 
használt összeg, amit idén kellett 
visszafizetni. Valamint 12 millió forintot 
pedig a saját beruházásainkra használtunk 
fel, mint a zeneterem h?szigetelése, a 
Diási-árok befejezési munkálatai, a konyhai 
kazánház építése, emlékm? készíttetése, 
padok cseréjéhez öntött vaslábak 
beszerzése és a M?vel?dési házba a 
népviseleti ruhák meg?rzéséhez szekrény 
készíttetése.

Megindult a f?tési szezon. Ahol lehet, 
mindenhol próbáljuk a gáz használatát 
korlátozni. Az óvodában és a hivatalban 
apríték-tüzelés? kazán van, a konyhán 
pedig elindítottuk az újonnan épített és 
felszerelt kazánházban a vegyes-tüzelés? 
kazánt. Az orvosi rendel?ben és az 
ÖNO-ban szintén vegyes-tüzeléssel 
próbáljuk csökkenteni a számláinkat. 

A sportpályára és az orvosi rendel?re 
megérkeztek az engedélyek a szaldós 
elszámolású napelemek telepítéséhez, ezek 
folyamatban vannak. A megvalósítandó 
napelemek telepítési költségei öner?b?l 
fognak megvalósulni, ezeknek a 
megtérülési ideje hozzávet?legesen 10 év.

 

Határozatot hozott a képvisel?-testület, 
hogy a M?vel?dési Házba 
költségcsökkentés végett klíma 
berendezések legyenek felszerelve. 
Viszont most érkezett egy pályázati 
lehet?ség, amibe be tudjuk tenni, meg 
kell várni ennek benyújtási határidejét, 

hogy el lehessen kezdeni saját 
felel?sségre a beruházást. Ezzel is egy 
nagyobb gáz-fogyasztási részt ki 
tudunk váltani.

A M?vel?dési Ház vezet?jének, 
Mikoláné Kulutácz Tímeának anyai 
teend?i akadtak. Erre az átmeneti 
id?re nem kívántunk más szakembert 
alkalmazni, ezért az Alapítvánnyal 
megegyeztünk, hogy erre az id?szakra, 
december 1-t?l a programok 
szervezését és az építménynek az 
állagmeg?rzését, m?ködtetését ?k 
fogják biztosítani. Ezért a munkáért 
egyfajta támogatást adunk át, ami 
benne van egy központilag elfogadott 
megállapodásban. Az ingatlan 
m?ködési költségei ugyanúgy 
önkormányzati finanszírozást fog 
igénybevenni.

A M?v. Ház szennyvízvezeték kiváltása 
a napok került átadásra, a DRV Zrt. 
pedig, mint szolgáltató átvette, tehát 
innent?l kezdve hivatalosan m?ködik.

Meg lettek szavazva a Helyi Választási 
Bizottság tagjai, akik le is tették már az 
esküt, és az ezzel kapcsolatos szervezeti 
munkák is elindultak.

Elfogadásra került az óvodának a 
2023/24-es nevelési évre vonatkozó 
munkaterve illetve pedagógiai 
programja. Elfogadta a testület Szabóné 
Szaszkó Andrea vezet?i pályázatát, mivel 
Sz?csné Mayer Éva januárban nyugdíjba 
vonul, és ezt az állást meg kellett 
pályáztatni.

Az október végi, november elejei 
viharok megrongálták a 
szennyvíztelep tet?szerkezetét, amire 
egy vis maior eseményre nyújtottunk 
be pályázatot, viszont úgy döntött a 
képvisel?-testület, hogy mivel ha 
kapnánk is rá pénzt, annak az 

III. negyedéves zárás és 
költségvetés-módosítás

F?tés

Napelemek

M?vel?dési Ház

Választások

Óvoda

Viharkárok
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elbírálása csak jöv?re lenne, viszont a 
feladatot el kell végezni, ezért a 
kivitelezést minél hamarabb 
megrendeljük, hogy minél hamarabb ki 
tudjuk javítani a keletkezett hibákat.

Elfogadta a képvisel?-testület a következ? 
tanévre vonatkozó ösztöndíjak összegét, 
ami 10.000 Ft/hó/gyermek, ez 10 
hónappal számolva 1.000.000 forint 
kiadást jelent, ami a fiatal feln?tt lakosság 
részére szétosztásra kerül.

Év végéhez közeledve a tavalyi évhez 
hasonlóan idén is felosztásra kerültek a 
maradvány összegek, így tudunk adni 
beiskolázási és óvodáztatási támogatást a 
szül?knek, ami a kötött felhasználású 
normatívából kerül kifizetésre. Valamint a 
70 év feletti nyugdíjasok karácsonyra idén 
is meg lesznek ajándékozva. Amit az 
elmúlt id?szakban bevezettünk szociális 
juttatásokat, bár kevesebb összegben, de 
tudtuk az idei évben is tovább folytatni.

Mivel a temet? átkerült önkormányzati 
tulajdonba, novemberben egy fórumot 
tartottunk, ahol nagyjából ismertettem a 
jelenlév?kkel a temet?i 
rendelet-tervezetünket, melyet a 
képvisel?-testület várhatóan januárban 
fog tudni véglegesíteni és elfogadni. 
Szeretnénk felhívni a figyelmet, hogy 
innent?l kezdve temetkezést és 
temet?ben végzett munkát a törvény 
szerint csak bejelentésre lehet elvégézni. 
Tehát amennyiben a dunaszekcs?i 
temet?ben kerül az elhunyt eltemetésre, 
akkor az önkormányzati hivatalba be kell 
fáradni és az elhunyt adatai a 
nyilvántartásunkba be fognak kerülni. 
Megrendeltük a temet?i nyilvántartás 
elkészítését, ami mintegy 2,5 millió 
forintba fog kerülni, ami át fog húzódni a 
következ? évre. Ha ezzel megvagyunk, 
akkor elkezd?dnek a sírhelyeknek az 
ellen?rzései. Minden sírhely adatai 
egyeztetésre kerülnek a tulajdonosokkal, 
hozzátartozókkal, temettet?kkel, 
sírgondnokokkal, és amely sírhely 
megváltásának ideje lejárt, nyilatkozni 

szükséges, hogy meg kívánja-e 
hosszabbítani. Ha nem, akkor tudunk 
mi is szabad helyeket adni a 
temettet?knek, ugyanis jelenleg új 
sírhelyeket nyitni hely hiányában nem 
tudunk.

A testület úgy döntött, hogy 2.000 
forinttal emelni fogja a 2024. évi 
kommunális adót. Az ebb?l származó 
plusz bevételt a temet? finanszírozására 
kívánja fordítani. Els?dleges a temet? 
rendbetétele és az itt felmerült költségek 
kifizetése.

Határozott a testület az új Magyar Falu 
Programról. Egy útépítési projektet 
már benyújtottunk, ami nem került 
támogatásra. Most viszont 7-8 
projektre lehet pályázni, de csak 1-et 
lehet benyújtani, amit az utolsó 
felújítatlan önkormányzati tulajdonú 
ingatlanra, a M?vel?dési Ház Mozi 
termére kívánja benyújtani a testület. 
Hogyha ezt meg tudjuk valósítani, 
akkor elmondhatjuk, hogy minden 
olyan önkormányzati ingatlan, ami 
mindennapos használatban van, az 
elmúlt 12-13 évben felújításra került, 
tehát ez az utolsó tervezett projekt a 
választások el?tt.

Pályázati célt és projektet kellett 
módosítani, ugyanis az eredeti 
projektnek a tervezése és 
költségvetése hozzávet?legesen 260 
millió forintos összeget mutatott. A 
kapott 100 millió forint erre nem nyújt 
elegend? fedezetet, és ezekre a 
projektekre nem lehet plusz összeget 
szerezni. Át kellett dolgozni ezt a 
projektet, ami most kerül elbírálásra. 
Ezek után készülnek el a kiviteli tervek, 
ami alapján lehet közbeszerzést 
indítani. Ha a közbeszerzés lezajlott, 
akkor tudunk a nyertes kivitelez?vel 
szerz?dést kötni, és utána indulhat a 
munka. A Fok-patakra tervezett zsilip 
sajnos kikerült a projektb?l, ez 
önmagában 80 millió forintba került 
volna. Valamint módosítottuk a 

Bursa Hungarica

Szociális támogatások

Temet?

Adómérték-változás

Magyar Falu Program

TOP-PLUSZ projekt

Önkor mányzat i  hír ek
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Sírkert szentelés
A Szekcs?i Németek Nemzetiségi 
Önkormányzata tavasszal elkezdte az öreg 
temet?b?l a még viszonylag ép sírkövek 
kiemelését. A kövek letisztítása után 
következett nyáron a Szent Imre kápolna körüli 
tereprendezés, a kerítés ?megszabadítása? a 
ben?tt borostyántól, a kerítéselemek 
leemelése, festése, újra drótozása, majd 
visszahelyezése. Ezek a munkálatok társadalmi 
munkában folytak. Végül következett a 
térkövezés, ill. a kövek felállítása. Az 
ünnepélyes szentelésre október 29-én került 
sor, melyen a következ? beszéd hangzott el:

Azt mondják, a sírk? maradandósága a lélek 
halhatatlanságának szimbóluma. Sírk? 
állításával az elhunytak számára állítunk 

emléket. A virágokkal, koszorúkkal 
ellentétben ugyanis, amelyek id?vel 
elszáradnak, a sírkövek múlhatatlan 
emlékm?ként tisztelegnek az elhunyt 
hozzátartozó élete el?tt. A sírkövek azt 
fejezik ki, hogy mi él?k gondolunk 
halottainkra akkor is, amikor azok már rég 
nincsenek velünk.

Itt most olyan régi sírköveket mentettünk 
meg az enyészett?l, amik olyan egykori 
dunaszekcs?iek nyughelyét jelölték, akiket 
mi már nem ismertünk, közülünk már 
senki nem emlékszik rájuk. Így, a 
sírköveket nézve mégis megelevenednek a 
képzeletünkben: látjuk, hogy hívták ?ket, 
hány évesek voltak, mikor éltek. Van, 

m?szaki tartalmat is, ami úgy nézne ki, 
hogy a Római közt?l indulna a Fok-patak 
torkolatáig a beruházás. Egy 270 cm fels? 
szélesség? trapéz alakú burkolatot kapna 
a Lánka-patak. Ha ez a beruházás 
megvalósul, akkor a Lánka patak egy 
része rendezett állapotba kerül.

Továbbra is téma a Bátaszék irányába 
men? központi buszmegállóhoz egy 
beálló elhelyezése, amit a következ? évi 
költségvetésbe mindenféleképpen be 
fogjuk tervezni. A következ? évi 
költségvetés-tervezéshez meg kell 
várnunk, hogy hogyan alakulnak a 
pályázatok elbírálása, meg kell várnunk a 
közbeszerzéseket, hogy milyen pénzügyi 
feltételekkel tudunk bizonyos dolgokat 
megvalósítani.

Ez mellett az intézmények m?ködését is 
biztosítani kell, hiszen áremelések és 
béremelések vannak. Át kell tekintenünk 
a számadatokat, hogy az állami 
normatívából mit tudunk kifizetni és mit 
nem.

Egyel?re az látszik az idei évi teljesítés 
adatokból, hogy a közvilágítási rendszer 
m?ködéséhez hozzá kell tenni közel 4 
millió forintot. A 2021-es évben még 

belefértünk az államilag kapott 6,5 
milliós normatívába, azonban a 2022 
év közben megemelt villamos 
energiadíjak már annyira 
megterhelték a költségvetést, hogy 
több mint 9 millió forintot öner?b?l 
hozzá kellett tenni, erre azóta sem 
érkezett állami támogatás. Az idei, 
2023-as évben pedig 21,5 millió forint 
kiadással kell számolni, és erre 18 
millió forint állami támogatás 
érkezett. Át kell gondolni újra a 
közvilágítási elemek cseréjét, meg kell 
várni a finanszírozás egy olyan 
pontját, amikor ki tudja gazdálkodni a 
beruházást a közvilágítási rendszer. 
423 lámpatestünk van, aminek 
darabja több mint 100.000 forint lett 
volna felszerelve. Át kell nézni az 
oszlopokat, mert vannak olyan 
lámpák felszerelve, amik teljesen 
feleslegesen vannak elhelyezve, tehát 
ahol se lakó nincs, és már lassan ház 
sincsen. Hogyha 10%-ot tudnánk 
spórolni a felhasznált energián, akkor 
nagyjából annyi lenne a kiadásunk, 
mint amennyit fizet az állam.

Ezeket a lépéseket meg kell tenni 
ahhoz, hogy a civil szervezeteinket 
tudjuk finanszírozni, és azoknak is 
legyen bevételi forrásuk és meg tudják 
valósítani az általuk kit?zött célokat.

Közmeghallgatás

Közvilágítás
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amikor még azt is megtudjuk hogyan éltek, 
mi volt a foglalkozásuk. Egy síremléket 
szeretnék itt kiemelni, Pleininger Ferenc 
plébánosét. Sokan nem tudják, hogy neki 
köszönhetjük Dunaszekcs? történetének 
els? leírását, mely alapján Gosztonyi Jen? az 
1800-as évek végén megírta a 
?Duna-Szekcs? a múltban és jelenben? c. 
könyvét. És itt máris elérkeztünk oda, hogy 
miért volt fontos nekünk a sírkert 
létrehozása. Ezt Tám László: ?Keresztek, 
szentek, kálváriák, temet?k? c. könyvében a 
következ?képpen foglalta össze:

?Minden temet? az él? falu múltja, a 
helység történetének egy darabja. És 
minden temet? az él? falu tükre, amelyben 
az itt maradók, a hozzátartozók 
megláthatják magukat.?

Az un. ?öreg temet?t? 1841-ben nyitották 
meg. Kb. 100 évig temetkeztek ide el?deink. 
A temet? a mai Tinódi és Újváros utca 
közötti domboldalon helyezkedik el. A 
temet? közepén van a falu legfiatalabb 
kápolnája (sajnos ma már csak a romjai), 
amit Kleisz János és felesége építtetett és 
1888. július 1-én szenteltek fel. A XX. század 
elejére a temet? megtelt, új helyet kellett 
keresni. A Szent Imre kápolna alatti területet 
1910-ben vásárolta meg az egyház a Bésán 
családtól, majd 1931-ben további parcellák 
vásárlásával nyerte el a mai temet? a 
mostani méretét. Az új temet? 
megnyitásával egyre kevesebben 
temetkeztek a régi temet?be. Az 1970-es 
évek elején még viszonylag rendezett 
állapotban volt a régi temet?. Ekkor lett a 
vandalizmus egyik célpontja. Letörték a 
sírkövekr?l a kereszteket, betörtek a 
kápolnába. Talán ett?l az id?t?l számíthatjuk 
a temet? pusztulását, ami az utóbbi években 
az id?járás hatásainak következtében is 
felgyorsult. Fontosnak tartottuk a még 
megmenthet? köveket méltó körülmények 
között elhelyezni, hiszen ez a múltunk egy 
darabja, ahogy az idézet is mondja:

?Nincs nagyobb er?, mint a mögöttünk lev? 
?sök sora, akik azért voltak és küzdöttek, 
hogy mi legyünk.?
?Es gibt keine größere Kraft als die Reihe 
unserer Ahnen, die für unser Dasein lebten 
und kämpften.?
Nagyon ide ill?nek tartom még a következ? 
gondolatokat:

?Minden közösség annyit ér, amennyit 

múltjából felvállalni és meg?rizni képes, mert 
értelmes jelent megélni és jöv?t építeni 
másképpen nem lehet.?

Itt szeretném megköszönni Hermann József 
rengeteg munkáját! Köszönet a sok társadalmi 
munkáért mindenkinek, aki a kerítés 
rendbehozásában részt vett, vagy a 
tereprendezésben, takarításba segítette a 
munkánkat!

A sírkert a mai állapotában valaminek a 
kezdete. Hely még b?ven van újabb 
sírköveknek is. Bátorítunk mindenkit, hogy régi 
családi sírköveiket ide tegyék be!

Reméljük ismét sikerült értéket teremtenünk a 
faluban!

A sírkert létrehozását a Baranyai Német 
Önkormányzatok Szövetsége 100.000 Ft-tal 
támogatta. Bacsmai László plébános az egyik 
szentmise perselypénzét ajánlotta fel. A költségek 
többi részét a Szekcs?i Németek Nemzetiségi 
Önkormányzata saját költségvetéséb?l, ill. a 
svábbál bevételéb?l fedezte.

Köszönet mindenkinek, aki bármilyen formában 
támogatta a sírkert létrehozását!

Schmidt Gabriella             
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Nem szoktam a régebbi írásaimat 
elololvasni ? was ligt das pikt, mondja a 
német -igaz, a kártyában alkalmazva, de 
most azért visszalapoztam a múlt év 
decemberi bejegyzésemre, mit is írtam, 
az akkori vadászatokról.

Az elmúlt évben, a természet kiadta 
minden haragját- mondhatni jogosan ? 
hiszem a klímaváltozást, mi provokáltuk 
ki, de az ostor a vadállományon 
csattant. Emlékszünk még rá, hogy 
tavasszal, amikor éppen a fácánok 
kotlása, kelése történt volna, hideg es? 
söpört végig az országon, ami vitt 
mindent. Utána beköszöntött az Afrikát 
idéz? h?ség, szárazság, ami a 
nagyvadakat is tizedelte. Igazi 
katasztrófa helyzet állt el?, már kezdtük 
temetni, siratni a korábbi évek 
vadb?ségét.

És akkor a természet ?gondolt? egyet, az 
idei tavaszb?séges csapadékot és hozzá 
ideális meleget hozott, jó volt látni a 
csibéit terelget? fácántyúkokat, a 
csepered?, tollaikat cserél? fiatal 
kakasokat és a vidáman kerget?z? 
nyulakat. Egy év alatt mekkora változás!!

Ez egyben tanulság is, a természet Jánus 
arcát mutatja, ahol a két arcból az egyik 
hátra a másik el?re néz, ebb?l okulni 
kéne nekünk is, ugyanis nagyon nem 
mindegy, mi vár ránk a jöv?ben.

Az idei év fácánvadászatai már egészen 
más hangulatban zajlanak, mint a 
tavalyiak. Hála Istennek, mert lehangoló, 
s?t szorongató érzés volt a poros utakat, 
d?l?ket róni, anélkül, hogy bármit is 
láttunk volna. Az idei év eddig 

vadászatai már egészen más képet 
mutatnak, van szépen fácán és 
nagyon sok nyúl.

A korábbi években, a karácsonyi 
asztalra kerül? vadas nyúl 
elképzelhetetlen volt, csak a 
nosztalgia hozta vissza az ízét, de az 
idén valóság lett, a ?karikára? l?tt 
nyulam a h?t?ben várja a 
?feltámadást?, ami mellé a 
zsemlegombóc passzol majd!

Azért tanulság nélkül hadd ne 
fejezzem be az évbúcsúztató írásom. 
Visszatérve az idei év szerencsés 
alakulására, jó lenne, ha ezt nem 
bíznánk teljesen a ?kétarcú? 
természetre. Tegyünk mellé, annyit, 
amennyi erönkb?l telik. Ha mi már 
olyan szerencsések vagyunk, hogy 
falun élünk és nem kell a rengeteg 
autó füstjét szívnunk, akkor a 
meglév? fáinkat, bokrainkat ne 
írtsuk, inkább ültessünk, legyen a 
falu t?kéje, kincse, a jó leveg? a tiszta 
környezet Ennél nagyobb, t?ke nem 
létezik, ennél szebb örökséget nem 
lehet az utódainkra hagyni!

A pénz, a gazdagság múlandó, a 
természet örök !

December
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A Baranya vármegyei 
bajnokságban településünk 
csapata jelenleg 6 mérk?zés után a 
10., büszkén helyt állnak.

Nagy Gábor 16 lejátszott meccsb?l 
15-öt megnyert, ami 94%-os 
gy?zelmi arányt jelent.

A Harkányban november 4-én 
megrendezett XXVI. Markovics 
János emlékversenyen Balogh 
András Bronz kupával 

Asztalitenisz

NB III-as eredm ények:

2023.11.18. DSE 2020 - ASC Kalocsa 
11 - 7

2023.11.25. Kaposvári Asztalitenisz 
Club - DSE 2020 13 - 5

Baranya várm egyei bajnokság:

2023.11.10. Bonyhád Vasas AC - DSE 
2020 12 - 6

2023.11.17. DSE 2020 - Harkányfürd? 
Sportegyesület I. 5 - 13

Követ kez? m érk?zések : 

2023.12.01. Komlói Bányász - DSE 
2020

2023.12.08. Hügiéné Bt. II. - DSE 
2020

2023.12.15. Mohácsi TE III. - DSE 
2020 

gazdagodott. Gratulálunk neki!

A november 14-én Mohácson 
megrendezett körzeti 
diákolimpián 14 dunaszekcs?i 
iskolás közül 12 továbbjutott a 
megyei dönt?be.

Egyéniben és csapatban is 
kiváló eredmények születtek, 
összesen 3 Arany, 3 Ezüst és 4 
Bronz. További sok sikert 
kívánunk nekik!

Futball
Megye III-as eredm ények:

2023.11.05. Borjád VTC II - DSE 2020 4 - 2

Az ?szi fordulókat a 6. helyen zárta csapatunk, de 1 meccsel 
kevesebbet játszott, miután Báta ellen félbeszakadt a mérk?zés.

Balogh András 5 rúgott góllal jelenleg a 9. a góllöv?listán.
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Kr óni kaí r ó összef ogl al ój a:

A kr óni kaí r ás f el emel ?en szép,  de 
al apj ábavéve nehéz f el adat ának 
végzése sor án az 1973- as év 
végéhez ér t em.  Fel emel ?en szépnek 
t ar t om ezt  a f el adat ot ,  hi sz 
kedves f al unknak,  Dunaszekcs?nek 
szi nt e mi nden napj ár ól  
f el j egyzések mar adnak f enn 
kr óni kánkban az ut ókor  számár a.

1973- ban el készül t  új  I skol ai  
Napközi ot t honunk,  mel y 140 
gyer mekünk kul t ur ál t  el hel yezését  
bi zt osí t j a.  Ebben az évben ker ül t  
át adásr a az MSZMP székháza i s.

Sok szó eset t  t er mészet esen 
Ter mel ? Szövet kezet ünkr ?l  i s .  Az 
1973- as év kr óni kába bej egyzésr e 
ker ül t  adat ai  or szágos 
vi szonyl at ban i s 
f i gyel emr emél t óak.  Bei ndul t  a 
ser t éskombi nát ,  j ól  f i zet et t  a 
búza,  kukor i ca,  sz?l ?.

A kr óni kában t al án l eggyakr abban 
az Ör egek Napközi  Ot t honár ól  eset t  
eml í t és. M?vei kkel  anyagi  és 
er köl csi  megbecsül ést  ér demel t ek 
k i  megyei  v i szonyl at ban i s.  
Többször  vet t ek r észt  
k i r ándul ásokon és al kot ásai kkal  a 
pécsi  k i ál l í t áson i s f el hí vt ák 
magukr a a f i gyel met .

Összef ogl al ómban még sok 
er edményr ?l ,  megol dásr a vár ó 
f el adat r ól  beszél het nék.  Ne 
akar j unk egyel ?r e t öbbet ,  de 
kövessünk el  mi ndent ,  ezek 
ér ekében i gazán,  és mi ndannyi an 
f ogj unk össze.

Ennek r eményében zár om az 1973.  
évi  kr óni ka í r ását .  Bi zt osr a 
veszem,  hogy 1974- es év végén,  a 
kr óni ka összef ogl al ój ában még az 
i dei nél  i s  t öbb,  szép er edményr ?l  
számol hat ok be.

Dunaszekcs?,  1973.  december

I vánka Mi hál y t anár
  kr óni kaí r ó

50 év e t ör t ént
Szabó Barbara rovata

Eleink szokásai
Régen az emberek sok mindenre 
nem tudtak magyarázatot adni, 
sok minden megfoghatatlan, 
elképzelhetetlen volt. A 
különböz? rituálék , szokások 
mellett számos cselekvésmód 
fejl?dött ki, amelyr?l azt 
feltételezték, hogy megvédi az 
embert a súlyos 
következményt?l. Így alakultak 
ki a babonaságok, melyeket sok 
tájnyelvi mondás örökített meg.

Néhány példa erre a mi 
falunkból:

Ha valaki beveri a könyökét, 
vendége lesz.

A disznóvágási vacsora után 
nem szabad aznap elmosogatni, 
mert a következ? évben nem 
lesz kövér a disznó.

Luca napkor meg kell faragni a 
szomszéd kapuját, a forgácsot 
pedig a tojófészekbe tenni, hogy 
a tyúkok több tojást tojjanak.

Szenteste, az éjféli mise el?tt a 
gazda megeteti az állatokat (a 
marhákat és a lovakat), hogy 
ébren legyenek , amikor 
megszületik a kis Jézus.

Karácsony és újév között nem 
szabad babot f?zni, mert 
keléses lesz az ember.

Söpörni csak befelé szabad, 
mert ha kifelé söpör az ember, 
kisöpri a szerencsét.

Újévkor nem szabad csibét enni, 
mert a baromfi elkaparja a 
szerencsét. Halat sem szabad 
enni, mert akkor elúszik a 
szerencse. lencsét és káposztát 
kell f?zni, mert az sok pénzt 
hoz, és a disznó is kövér lesz.

Szabóné Gogolák Gabriella 
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A Dunaszekcs?i Fúvószenekar megalakulása
Galambosi László írása

Az újkori fúvószenekar alapköveit tehát, mint az a 
korábban írtakból kiderül, a kamarazenekar tette 
le. Fúvószenekarrá alakulása valamikor 2011 
szeptemberére datálható, amikor a már meglév? kis 
trombitások és baritonosok eljutottak arra a 
szintre, hogy már-már nehezebb darabokat is el 
tudtak játszani. Ebben nagy segítségükre volt 
zenetanáruk, Alföldi Balázs, aki minden egyes 
zeneórán elmondta a kulcsszót, de legalább 
háromszor: gyakorolni, gyakorolni, gyakorolni. 
Ezzel egyid?ben lett Somos Nadin csellójából 

basszusgitár, Hermann József (Szepi) 
harmonikájából tuba, és ifj. Galambosi 
László zongorájából bariton.

A kezdeti nehézségeket átvészelve, 
rengeteg gyakorlással, és természetesen a 
kis zenészek kiemelked? lelkesedésével 
létrejöhetett a fúvószenekar els? 
komolyabb fellépése, a 2011. december 
18-án tartott Karácsonyi hangversenyen. 
Alföldi Balázs és Hermann Szepi 

K ellemes K arácsonyt és sirekekben, jó 
egészségben gazdag Új Évet kíván 

M indenkinek

                   Dunaszekcs? község Polgárm est ere és Képvisel?-t est ület e
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Zöld Marci rövid életének még rövidebb összefoglalója 
ifj. Kulutácz Zoltán rovata

rendhagyó ötletével els?ként a Hetényi Ádám 
vezette Dunaszekcs?i Német Nemzetiségi 
Énekkar és a Dunaszekcs?i Fúvószenekar 
közösen adta el? a Mennyb?l az angyal cím? 
karácsonyi dalt. A fiatal, kezd? zenészek szóló 
produkcióit mindenki nagy figyelemmel kísérte, 
hiszen ennyi rézfúvós még nem szerepelt az 
adventi koncerten, Dunaszekcs?n. Nem is maradt 
el a siker. Aztán a régebb óta zenét tanuló diákok 
is szerepeltek hangszereiken: zongorán, gitáron, 
fuvolán, klarinéton és harangjátékon, valamint 
énekes produkciók, egy duett és egy kórus, 
láthatóak, hallhatóak voltak. 

De az igazán nagy siker csak ezután következett. 
Ugyanis a koncert végén bemutatta újonnan tanult 
zeneszámát a zenekar, a Karácsony éjjele cím? 
egyveleget. A darab olyan közismert dallamokból 
áll össze, mint az Oh, Tannenbaum, a Jingle bells, a 
Kiskarácsony, nagykarácsony és a végén a Stille 
Nacht (Csendes éj), viszont ilyen 
szólam-összeállításban még a korábbi 
kamarazenekar tagjai sem ismerték, tehát 
mindenkinek új volt. Ugyanakkor a hangszerek 
olyan harmóniában csendültek fel együtt, amit 
csak nagyon ritkán hallani más feldolgozásokban 
is. A közönség vastapssal jutalmazta a fúvósok 
el?adását, mi pedig büszkén fogadtuk a 
gratulációkat. 40 év elteltével ismét van 
Dunaszekcs?nek fúvószenekara.

Alapító tagok: trombita: Bachmayer Ádám, 
Heged?s Zsolt, Heged?s Zsófia, Rácz 
Nikolett, Kolep Krisztina, Aranyi Krisztina, 
Prucs Ákos, Sz?cs Zsuzsanna, Bodó Luca. 
Szaxofon: Galambosi László, Kulutácz Zoltán. 
Bariton: Alföldi Botond, Pál Krisztián, 
Galambosi László. Klarinét: Ódor Dóra, Oláh 
Endréné Tímea, Gondos Júlia. Basszusgitár: 
Somos Nadin. Tuba: Hermann József. Dob: 
Pajkos Bence, Kis-Gadó Csaba.

Áldott, Békés, Boldog Karácsonyt kíván 
a Dunaszekcs?i Fúvósok Egyesülete és 
a Dunaszekcs?i Fúvószenekar!

A különböz? nemzetek folklórja minden 
történelmi fejl?dési és földrajzi eltérés 
hatására rendelkezik hasonlóságokkal, 
mindenütt fellelhet? archeotípusokkal. 
Kínától Brazíliáig, Svédországtól 
Ausztráliáig megtalálhatjuka a ?nemes 
útonálló? típusát. A banditáét, kalózét vagy 
betyárét, aki szembeszegülve az uralkodó 
renddel, kifosztja a gazdagokat, de megsegíti 
a szegényeket.
Leghíresebb megtestesít?je kétségtelenül a 

kitalált Robin Hood, de a XIX. 
századi Magyarország sem 
sz?kölködött útonállókban és 
rablókban, akik közül többen is 
megragadták a nép fantáziáját. Rózsa 
Sándor, Sobri Jóska vagy Vidróczki 
Márton neve számtalan népdalban, 
versben és ? nézhetetlen ? 
tv-sorozatban maradt fent az utókorra. 
A Rózsa el?tti évtizedek legismertebb 
betyárja azonban, a Pet?fi által is 



 
Hónap múlt ja 11. oldalDunaszekcs?i Hír ek

megénekelt Zöld Marci volt.
A berettyóújfalusi származású Zöld 
kisnemes volt, aki 1809-ben a Napóleon 
ellen (utoljára) összehívott nemesi 
felkelés keretében vonult be a császár 
seregébe. Az onnan hazatér? Marci elég 
gyorsan a törvény másik oldalán találta 
magát, a f?szolgabíró már 1810-ben 
megemlíti nevét, és b?neit annyira 
súlyosnak tartja, hogy a vármegye 
ítélkezését látja sz?kségszer?nek. Lopást, 
károkozást, illetve kínzást ? valószín?leg 
verekedést ? említett levelében. 
Legsúlyosabb b?ne azonban nem más, 
mint a berettyóújfalusi bíró marháinak 
elhajtása.

Marci a bíróság el?tt azzal védekezett, 
hogy?hazakerülésemmel némely irigyek 
addig incselkedtek mesterkedtek 
körülöttem, hogy engemet mások el?tt 
rossz színekkel festegetvén nem igaz 
vádakat tévén ellenem, ide a tekintetes 
nemes vármegye áristomában 
hozattattam?.Azzal érvelt, hogy hazatérte 
el?tt senkivel konfliktusban nem állt, 
senkinek nem ártott. Azt is megígérte, 
hogy felmentése esetén soha többet nem 
bukkan fel a törvényszék el?tt. Mindezek 
ellenére egy évnyi börtönre ítélték, 
ahonnan csak úgy sikerült szabadulnia, 
hogy katonának ?adták?.
Zöldnek azonban olybá t?nik, hogy nem 
ízlett a katonák keser? kenyere és szinte 
azonnal megszökött a barakkból. Ezt 
követ?en az Alföldre menekült, ahol 
útonállással, ménesek szétugratásával és 
er?szakoskodásával hívta fel magára a 
figyelmet. Ekkor találkozott az akkori 
id?k leghírhedtebb haramiájával, 
Palatinszki Pistával, akivel szövetségre 
lépve tevékenységüket egészen Bihar és 
Heves megyékig kiterjesztették. A 
szövetség meglehet?sen sikeresnek volt 
mondható s bár a törvény keze nem egy 

bandatag életét kurtította meg, mindig 
akadt, aki a helyükre állt. Korántsem 
érdemes a lelki szemek el?tt több tucatnyi 
marcona arcot, pej lovon az Alföld 
délibábjában elképzelni, a banda 
fénykorában is éppen csak elérte a nyolc 
f?t.
Ugyanakkor egyre szorult a hurok Zöld 
Marci és társai körül s 1816 
novemberében már csak hárman 
lovagoltak be a fegyverneki puszta 
lakodalomába. A helyiek meghívására 
maguk is csatlakoztak a vigadalomhoz 
nem tudván, hogy a komisszárius 
embereivel rajtaütést tervez. Az akció 
végül kudarccal végz?dött, bár Palatinszki 
a rend ?reinek kezére került Zöld Marci és 
utolsó társa külön válva menekültek. Nem 
sokáig jutottak, Marcit egy környékbeli 
gulyás jelentette fel.
A Törökszentmiklósra összehívott 
statáriális bíróság elítélte és 1816. 
december 16.-án két társával egyetemben 
a fegyverneki pusztán felakasztatta. A 
mindössze 25 évesen kivégzet Zöld Marci 
halálát követ? években egyre több 
ballada, dal és ponyva született a hevesi 
betyárról, aki ellentétben a legtöbb 
törvényen kívülivel soha nem ölt embert. 
(Az egyik ilyen történetben tót 
fazekasokat állított meg az úton, majd 
miután a teljes rakományukat az útra 
öntette, a cserépedények értékének 
háromszorosát fizette vissza nekik. Hogy 
pontosan miért is törte szét a fazekakat, 
arról nem ejt szót a legenda).
Az 1830/1840-es évek nacionalista 
ébredésében a politika is felhasználta a 
legendáját. 1834-ben maga Kossuth 
mondta,?A fegyverneki pusztán fogadom, 
... (a nép) nem a marselli hymnust 
hallaná, hanem Zöld Marci nótáját".?  
felismerte, hogy a hatalommal 
szembeszálló, vért nem ontó rabló képe 
milyen er?t képviselhet. Pet?fi 1845-ben 
még drámát is írt a betyárról, amit 
azonban a Nemzeti Színház 
visszautasított, a költ? dühében pedig 
t?zbe vetette a kéziratot.Két évvel kés?bb 
egy versben emlékezett meg róla, amiben 
megtalálható több olyan toposz, ami a 
?nemes útonállót? jellemzi s amely 
idealizmusában és nagyvonalú leírásában 
szinte mitológiai karakterként ábrázolja a 
korszak legismertebb betyárját.
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A lisztet egy edénybe öntjük, és 
hozzáadjuk a porcukrot, a 
mézeskalács f?szerkeveréket, az ?rölt 
fahéjat, a szegf?szeget, a szalalkálit, 
és kézzel összekever jük.

Hozzáadjuk a margar int, a mézet és a 
tojást, majd az egészet egynem? 
masszává gyúr juk.

A tésztát, a könnyebb kezelhet?ség 
kedvéért, két részre osztjuk, majd az 
egy ik felét l isztezett deszkán 4-5 mm 
vastagra nyújtjuk, és a kiválasztott 
formákkal kiszúr juk. A lees? részeket 
újra összegyúr juk, hozzátesszük a 
másik adag tésztához, és azt is 
kinyújtjuk, kiszaggatjuk.

A figurákat süt?papíros tepsire 
sorakoztatjuk egymástól kb. 2 cm 
távolságra, és 180 fokra el?melegített 
süt?ben kb. 10  percig sütjük, majd 
hagy juk a tepsin kih?lni. A 
mézeskalácsok azonnal puhák, nem 
kell fémdobozban tárolni.                 

 Jó étvágyat!

- 25 dkg méz 

- 5 dkg margar in

- 4 egész tojás

- 10 dkg porcukor

- 1 teáskanál fahéj

- 2 csapott kávéskanál 

?rölt szegf?szeg

- 1 csapott teáskanál 

mézeskalács-f?szer-

keverék

- 2 dkg szalalkáli

- 70  dkg l iszt

Hozzávalók:

Mézeskalács szakkörön tanultuk
A mézeskalács alakban és díszítményben egyaránt a legváltozatosabb 
sütemény. Kevés olyan nagy hagyománnyal rendelkez? kézm?ves tevékenység 
van, amely változatlan alapanyagból, összetev?kb?l készítve ma is él...

Puha mézeskalács 

Egy tálban összekever jük a kétféle l isztet, 
majd belemorzsoljuk a vajat. Hozzáadjuk 
a porcukrot, a szódabikarbónát, a 
mézeskalács f?szerkeveréket, a mézet, a 
reszelt citrom-  és narancshéjat és végül a 
tojásokat. M iután a hozzávalókat jól 
összedolgoztuk, egy kissé ragacsos tésztát 
kapunk, amit kb. 40-45 percre beteszünk 
pihenni a h?t?be.

A tésztából kb. dióny i méret? darabokat 
csípünk le, és a tenyerünkkel golyókat 
formázunk bel?le (ha nagyon ragad, 
akkor  kicsit l isztezzük be a tenyerünket) , 
majd egy picit lelapítjuk.

Süt?papír ral bélelt tepsibe helyezzük ?ket 
egymástól viszony lag távol (sülés közben 
megn?nek) . El?melegített süt?ben 180 
fokon kb. 10-12 percig sütjük.

A tojásfehér jét vi l lával kemény habbá 
ver jük, közben adagolva hozzáadjuk a 
porcukrot.

A megsült és a kih?lt mézes puszedlik 
tetejét lekenjük a habos-cukros mázzal és 
félretesszük, hogy a máz rászáradjon.
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